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REFERAT 
 

Møde i Sundheds- og Omsorgsudvalget 
Dato: d. 7. november 2024 kl. 10.00-12.15  
Sted: Udvalgsværelse B 2. sal 
 
Deltagere: 
Hanne Simonsen, Margit Schrøder, Lisbeth Sølver, Leif Andreasen, Elin 
Johansson, Lone Skov Al Awssi, Kirsten Nissen, Henrik Høgh, Margit Risnæs, Anne 
Marie Bossen, Michael Neumann, Merete Råschou, Eleonora Lewandowski og 
Jette Nielsen. 
 
1. Valg af dirigent  
Lone vælges som dirigent. 
 
2. Valg af referent.  
Sekretariatet skriver referat. 
 

3. Godkendelse af dagsorden  
Dagsordenen godkendes. 
 

4. Godkendelse af referat fra d. 3. oktober 2024.  
Se vedlagte bilag 
➔ Hjemmehjælpen A/S 
➔ Oplæg om klager på det nye ældreråd 

o Hvorfor er antallet af klager steget? Hvad afspejler den stigning? 
o Hvilke typer klager ser man? Kategorier, fordeling? 
o Hvilke klager opgøres, hvem modtager og hvem behandler 
o Tidligere har det været socialrådgivere  
o (Hvad dækker administrationsafrapporterings klageopgørelse over) 

 
Referatet godkendes. 

 

5. Oplæg om den kommunale tilsynskoncept og politik 2025 
v/ Thomas Tarp Thorgaard, centerchef i Center for Økonomi og Kvalitet 

 
(Se bilag for oplæg). 
 
På baggrund af oplægget drøfter oplægsholder og udvalg en række 
opmærksomhedspunkter jf. de kommende ændringer på tilsynsområdet. Herunder bl.a. 

- At hjemmeplejeenhederne også bliver omfattet af de tværkommunale tilsyn (hver 
femte år), men ikke samtilsyn.  

- Den prekære balance ml. afbureaukratisering og tilsynsbehov på ældreområdets 
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enheder. 
- Ældrerådet problematisering af formen omkring tilsyn ved selvudpeget hjælper, 

hvor tilsyn gennemføres sammen med borger og hjælper samtidigt. 
- Hvordan Ældrerådet fremadrettet kan indgå som høringspart på tilsynsområdet. 

 
Der pågår lige nu tilsyn i hjemmeplejen, hvorfor Ældrerådets tilsynsgruppe endnu ikke 
har modtaget tilsyn på det område. Det forventes afsluttet i løbet af november og start 
december. 
 
 

6. Udarbejde høringssvar det kommunale tilsynskoncept og politik 2025 
(Se bilag) 
Sekretariatet udarbejder på baggrund af udvalgets drøftelse et udkast til høringssvar 
vedr. det kommunale tilsynskoncept og politik 2025.  
Udkastet bliver derpå behandlet i forretningsudvalget inden det kommer til endelig 
godkendelse på Ældrerådsmødet i november. 
 

 

7. Oplæg om Kommunens indsats for at få flere faglærte og flere kvalificerede 
medarbejdere. 
v/ Afdelingsleder Jacob Løbner Pedersen, afdeling for kompetenceudvikling, Center 
for HR og Uddannelse 

 
(se bilag for oplæg). 

 
8. Orientering fra det politiske sundheds- og omsorgsudvalgs møde den 22. 

oktober 
 
Orienteringen blev taget til efterretning.  
Det bemærkes, at der jf. dagsordenen til næste politiske udvalgsmøde i november 
er flere interessante punkter for nærværende udvalg. 
 
9. Orientering fra tilsynsgruppen 
Der har kun være et tilsyn i september og oktober, hvor enheden har fået meget 
tilfredsstillende. Alle plejehjemsenheder har nu fået tilsyn, men man har endnu 
set tilsyn fra hjemmeplejeenhederne. 
 
Styrelsen for patientsikkerhed har gennemført fem planlagte tilsyn i København, 
som har været fine, herunder Absalonhus’ opfølgningstilsyn, der nu er vurderet 
som ok. 
 
10.  Evt.  
 
VIVE- konference Fremtidens ældrevelfærd 4. november 2024 
Ældreministeren var til stede på konferencen. Fokus var på sundhedsstrukturen 
og udfordringerne i samspillet mellem sundhedsministeriet og 
ældreministerium. Det blev understreget, at sundheds-og ældreområdet hænger 
tæt sammen. 
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Palle Smed fra faglige seniorer talte om, at sætte fokus på, hvilken fleksibilitet man 
kan skabe for at fastholde flere seniorer på arbejdsmarkedet – og på forkant. 
Man kan læse mere i det nyeste VIVE magasin: TEMA Ældrevelfærd 
 
 
Ældreudvalget, Christiansborg 
Høring om kost, ernæring og måltider 
Kirsten og Margit holdt oplæg om, hvordan Ældrerådenes rolle og hvordan 
Ældreråd får indflydelse på et område som mad- og måltider, herunder strategien 
i KK og at vi i ÆR KK kæmper for at få tilført midler til at leve op strategierne. Ud fra 
tilsynsrapporterne fortalte de om, hvordan beboere på plejehjem oplever 
måltiderne.  
Det bemærkes bl.a. at 

- Op mod 60 pct. af plejehjemsbeboere får dysfagi-kost. På plejehjem er en 
meget stor andel af beboerne i ernæringsrisiko. Bemærk, at der i 2025 
udkommer en rapport, som redegøre for den økonomiske side af 
problemet. 

- Udvalget har haft meget fokus på mad på plejehjem, men borgere i 
hjemmeplejen har også brug for ernæringsrig kost 

- Når udvalget fremadrettet skal argumentere for (produktions)køkkener på 
plejehjem skal fokus bl.a. være på den fleksibilitet det skaber selv at have 
eget køkken. 

  
Sundhedskonference på Christiansborg 
Lone og Elin deltog i en sundhedskonference, med fokus på bl.a. antal borgere 
med reelt behov for operationer, lægemangel overfor mangel på midler til at 
betale for lægerne og den generelle tilbageholdenhed i systemet ift. teknologisk 
udvikling. 
 
Velfærdsrejser 
Udvalget opfordrer det kommende Ældreråd til at være opmærksom på når 
projektet ved velfærdsrejser skal evalueres, samt hvordan Ældrerådet kan indgå 
som høringspart ifm. evalueringen og den videre proces. 
 
 
Næste møde i udvalget er torsdag d. 5. december. 
Mødet afholdes kl. 10-12. 
Center for Ældreliv og Innovation har tilbudt udvalget at holde drøfte de 
foreløbige resultater af deres analyse af digital understøttelse af 
pårørendesamarbejde i hjemmeplejen. Sekretariatet får nærmere bekræftelse. 
 
Opfølgning på oplæg. 
 
Evaluering af fagudvalgs valgperioden. 

https://www.vive.dk/media/pure/yvrqpeox/26083706

